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تصمیم حاکمیتی گرفتبرای برخی مسائل نمی توان 

برای اولین بار، کلینیک ترک بی حجابی 
در تهران به همت اداره زنان و خانواده ستاد 
امر به معروف افتتاح می شود. خبر تأسیس 
کلینیک ترک بی حجابی توسط ستاد امر به 
معروف یادآور تصمیمی است که این ستاد 
برای برخورد با بی حجابی با معیار قراردادن 
اندازه تار موی زنان اتخاذ کرده بود. ســال 
۱۴۰۱  دبیر این ستاد در گفت وگویی رسانه ای 
اظهار کرده بود : مرکز پژوهش های مجلس 
اعلام کــرده تعداد بدحجاب هــا به بالای 
۵۰ درصد رســیده اســت. ایــن مرکز طبق 
قانون، تعریف فرد باحجاب و بی حجاب را 
بر  اساس ملاک شرعی قرار داده، یعنی یک 
تار موی زن هم بیرون باشد،  مجرم است و 
باید دســتگیر شود. حال دو سال پس از آن 
طرح عجیب ، پیشنهادی عجیب تر از سوی 
این ستاد مطرح شــده که فارغ از ایرادهای 
حقوقی و...، مؤید یک نکته اساســی است 
و آن ناکارآمدی مدیران و اشــخاصی است 
که در ســتاد امر به معروف مدعی خدمت 
به جامعه و ادای فرایض شــرعی از جمله 
اجابت تکلیف شرعی امر به معروف و نهی 

از منکر هستند.
لازم است خدمت مدیران حاضر در ستاد 
امر به معروف و نهی از منکر عرض شود که 
 ســابقه تقنینی برخورد با مسئله حجاب، از 
قانون جذب هیئت علمی دانشگاه ها مصوب 
اســفند ۱۳۶۴ تا قانــون مطبوعات مصوب 
۱۳۶۴، ابــلاغ سیاســت های راهبردی مراکز 
آموزشی و اســلامی مصوب ۱۳۷۹، ضوابط 
تأسیس آموزشگاه های ۱۳۸۴، سیاست های 
تعریف شده برای صدا و سیما درباره حجاب و 
مصوبات شورای انقلاب فرهنگی،  مصوبات 
ســتاد صیانت از حقوق شــهروندی  و... تا 
امروز کــه لایحه عفاف و حجــاب با وجود 
تمــام ایراداتی که از ســوی کارشناســان و 
اهالی رسانه بر شیوه تنظیم چنین لایحه ای 
از جهات مختلفی اعم از نحوه جرم انگاری 
و میزان مجازات تعریف شده برای رفتارهای 
موصوف به کشــف حجاب و.. مطرح شده ، 
مبین این موضوع اســت که مسئله حجاب 
در نظام حقوقی_قضائی کشــور با چالشی 
اساســی روبه رو است که بی شــک راهکار 
برون رفت از آن، در انشای قانون نبوده، بلکه 
راهکار مناســب و درخور تأمل این مســئله 
نیازمند درک شــرایط روز جامعه و توقعات 
نسل جدید اســت. اگر وضع قانون و بایدها 
و نبایدها کارگر بود، خیلــی زودتر از اینها با 
بیش از ۵۰ مصوبه و قانون، مسئله حجاب 
مرتفع شده بود؛ خاصه مصوباتی که هر یک 
واجد طرق متنوعی در راســتای ارج نهادن 
به مســئله حجاب و برحذر کردن اشخاص 
از شــل حجابی یا بی حجابی است. اگر قرار 
بود افراد بــا مصوبه و حکــم قانون تن به 
اجابت دستور مقنن در رعایت آنچه به عنوان 
حجاب حکم شده است بدهند، نباید امروز با 
مسئله و چالشی تحت عنوان حجاب روبه رو 
بودیم. باید گفت برخلاف تصور شما، مشکل 
امروز جامعه ایران مســئله حجاب نیست و 
بــر فرض که به زعم شــما این موضوع یک 
چالش و مشکل اساسی تلقی شود، راهکار 
مقابلــه و برخورد بــا آن در انشــای قانون 
نخواهد بود؛ چراکه بنا بر مختصات مصرح 
در علــم حقوق و لــزوم ضرورت ســنجی 
نیازهای جامعــه به عنوان مقدمه انشــای 
قانــون، آنچه پیــش از تعریف مجــازات و 
جرم انگاری برخی رفتارها ضروری اســت، 
تحلیل مســائل و حوادثی اســت که سبب 
بی توجهی مردم به دستورات قانون  یا احکام 
شــرعی شده است. چرا برای یک بار هم که 
شــده، تصور نمی کنید  شاید مشکل از میزان 
اســتدلال شما از احکام شرعی است؟ بلکه 
به این خروجی برســید که بنا بر کدام برهان 
قاطع تصور می کنید برداشت و تفسیر شما 
از احکام منطبق بر صواب اســت و اجابت 
دستورات شما دارای ثواب ! حکایت برخورد 
و تحلیل های امروز جامعه ایرانی در تقابل 
با برخی موضوعات شــرعی و اجتماعی با 
آنچه در دهه های گذشته و حتی چند سال 
گذشته دیده می شد، بسیار متفاوت با ابعاد 
گسترده ای است که قابل قیاس با هیچ یک از 

چالش های گذشته نیست. 
چنانچه بر رأی و تفسیر خویش استوار 
بوده و باور قاطع داریــد، چرا از دل احکام 
شرعی و قواعد فقهی یک مصداق از حجاب 
شــرعی مســتند به ادله اربعه اســتخراج 
نمی کنیــد ؟ چرا فقهــا و مجتهدین متأخر 
و متقــدم بر چنین مصداقــی اجماع ارائه 
نکرده اند و دســت آخر اینکه چنانچه یک 
جوان علاقه مند به حجاب، شما را خطاب 
قرار داده و بپرســد در کدام منبع شرعی یا 
کتاب فقهی مصداق حجاب تعریف شده،

پاسخ شما چه خواهد بود؟

به کجا چنین شتابان؟

در روزهای گذشته شــوربختانه اخبار اجتماعی هراس انگیزی منتشر 
شده که حاکی از فشار و التهاب روانی در هر دو سوی ماجراست، چه 
آن که قربانی شــده یا قربانی کرده و چه مخاطب عامی که درگیر ذهنی این 

روایت های ناخوشایند است.
هرچند نابسامانی های اجتماعی و اقتصادی کم و بیش در برخی از جوامع 
وجود دارد و همین شــرایط منجر به وقایع تأسف باری می شود، اما اتفاقاتی 
که اخیرا در ســطح جامعه رخ داده اســت، فراتر از صفاتی نظیر اندوه بار و 
اســف انگیز، از آن می توان تعبیر به تکان دهنده و غافلگیرکننده کرد که روان 
یک جامعه را می آزارد. در گذشته هم خبرهایی از قتل یا خودکشی به گوش 
می رســید، اما رویدادهایی از این قبیل گویی حالا از نوع و رنگی دیگر اســت 
که کمتر در حافظه تاریخی ملتی ثبت شــده اســت. ایــن بهت زدگی غریب 
ناشــی از نوع واکنش افرادی است که دچار و درگیر این تراژدی های مرگ آور 
شــده یا عامل آن بوده اند تا جایی که بازتاب آن آسیب های روانی عمیقی بر 
جای گذاشــته و مخاطبان را دچار پریشــان احوالی می کند. خبرهای اخیر را 
در رسانه ها و شــبکه های اجتماعی تقریبا تمام مردم به طور فراگیری دنبال 
کرده اند، اما همان طور که اشــاره شد، نوع وقوع این حوادث آنها را از موارد 
مشابه متمایز کرده و موجب آشفتگی روانی جامعه می شود. در جریان قتل 
دکتر داودی، متخصص قلب در یاســوج، انگار برادر فرد متوفی که دو سال 
پیش از این به دلیل ســکته قلبی درگذشــته، البته بــا تحریک برخی به این 
تشخیص می رسد که حادثه فوت برادر ناشی از قصور پزشکی بوده و بنابراین 
با اسلحه ای کمر به قتل پزشک می بندد و شخصی هم وقایع را مصور و ثبت 
می کند. ســپس قاتل مذکور، کت آقای دکتر را از تن درآورده و می پوشد و با 
اســلحه عکسی به یادگار می گیرد تا در اینستاگرام آن را ثبت کند و همچنین 
در اســتوری خطاب به برادر مرحومش اعلام می کنــد که تقاص خون او را 
ســتانده اســت. جنایت مذکور حاکی از اختلالات روانی وســیعی است که 
عواقب فاجعه بارش را می توان در همین حادثه و کنش صورت گرفته در آن 
به روشــنی مشاهده کرد. از این ماجرا نمی توان به سادگی عبور کرد؛ پنداری 
که سناریویی برای آن نوشته شده که در پایان، قاتل با افتخار آن را در کوی و 
برزن مجازی جار می زند. در پیشــامد دیگری خبرنگار ایرنا از سوی همسرش 
کــه به نظر وکیــل بی کاری بوده، توســط دمبل و چاقو به قتل می رســد. او 
عجله ای هم بــرای از بین بردن صحنه جرم یا گریز خود از مهلکه نداشــته، 
شاید هم چاره ای نبوده و گیج از ماجرا نظاره گر آتیه بوده است. پس از آنکه 
خواهــر مقتول با اذن پلیس در منزل را می شــکند، با شــوهر خواهر روبه رو 
می شود که ظاهری آراسته، مرتب و خونسرد دارد، آنها سپس جنازه خواهر 
و پســر بی رمق خواهرش را در اتاقی می یابند که ظاهرا طبق آنچه در خبرها 
آمده، پدر قصد جان پسرش را هم با قرص خواب آور داشته و سپس منصرف 
می شــود. در موردی مشابه یک وکیل دادگســتری در ولنجک ابتدا همسر و 
پســر کوچک خود را با اسلحه می کشد و سپس خودکشی می کند. در روایت 
ماجرا به نقل از تنها شــاهد بازمانده که دختر ۱۸ســاله خانواده است، آمده 
که آنها وضعیت مالی بســیار خوبی داشــته اند، اما طی واقعه ای پدر تمام 
اموال و دارایی هایش را از دســت داده و ورشکســت می شود و در آن خانه 
هم اجاره نشــین بوده اند. فشار روانی حاصل از این شکست پدر را به این سو 
سوق می دهد که به همسر و فرزندانش پیشنهاد انتحار دسته جمعی بدهد. 
همسر و پسر کوچک که شناختی از قضیه نداشته می پذیرند، ولی دختر طفره 
می رود و از مهلکه می گریزد. این مصیبت اوج استیصال روحی یک خانواده 
اســت که دســت به چنین اقدام بهت آوری می زند و فقط، دلیل آن را نباید 
در مســئله فقر مالی جست وجو کرد، بلکه بی شک مرتبط با ابعاد دیگری از 
زیســت انســان معاصر در جامعه امروز و آمال و خواسته هایش هم هست 
و در پایــان این روایت هــای دردناک از جامعه کنونی ایران، خبر خودکشــی 
دو دانش آموز دختر دبیرســتانی اســت که واکنش های زیــادی برانگیخت. 
آرزو خاوری دختر ۱۶ساله از ســاختمانی شش طبقه بالا رفته و به پشت بام 
می رســد، شــاگرد مکانیکی که از پایین ناظر او بــوده، داد و هوار می کند که 
نــرو بالا، نرو بــالا. آرزو نگاهی به اطراف خود در آســمان کرده و خود را به 
آغوش زمین پرت می کند. مکانیک بالای ســر او حاضر شــده و تنها کلمه ای 
که پیش از مرگ می شــنود، این اســت: معلمم. ظاهرا روزی پیش از حادثه، 
آرزو با همکلاســی ها به اردو رفته، شادی و رقصی [یا همان حرکات موزون 
که اصطلاح خودســاخته ای برای فرار از واقعیت است] هم می کند و در پی 
آن مورد عتاب و خطاب مســئولان مدرسه قرار می گیرد و خطای دیگر آنکه 
به جای لباس فرم، شــلوار جین پوشیده و همین مسئله بر بار گناهان او نزد 
مدیر مدرســه می افزاید. هرچند علت خودکشی را نمی توان تنها منحصر به 
این اتفاق در مدرســه دانســت، چنان که پدر می گوید او همیشه صبح ها اگر 
وقت نمی کرد ظرف ها را بشــوید، یک یادداشت با ماژیک می گذاشت که بابا، 
قول میدم ظهر بیام ظرفا رو بشــورم. این روایت پدر نشان دهنده آن است که 
به هر ترتیب ســایه مادری بالای سر آرزو نبوده و شــاید مسائل و مشکلاتی 
که ما از آن بی اطلاعیم، ولی ســؤال اینجاســت که رسالت و جایگاه مدرسه 
در این وضعیت چیست؟ یا در مورد مشــابه آیناز کریمی، دانش آموز کلاس 
دوازدهم مدرســه ای در اطــراف کازرون  که به دلیل رنگ مــو و لاک ناخن 
توســط مدیر از حضور او در کلاس جلوگیری شــده و مورد تذکر شــدید قرار 
می گیرد، پس از رســیدن به خانه در انباری با شــالی بــه زندگی خود پایان 
می دهــد. این همه تشــکیلات عریض و طویل تربیتی و پرورشــی آموزش و 
پرورش در این میانه چه نقشــی ایفا می کنند؟ در شــرح وظایف مســئولان 
پرورشــی مدارس چیزی غیر از تذکر، ارشــاد، عتاب و سرزنش نیامده است؟ 
یا آنها بلد نیســتند و فقط همین آموزش ها را دیده اند؟ ظاهرا آسیب شناسی 
مســائل روحی و عاطفی دانش آموزان و توجه بــه ناهنجاری های رفتاری و 
نــوع مواجهه با آنها در این بین جایی به خود اختصاص نمی دهد یا اساســا 
دارای اهمیت نیســت. مدرســه اگر یار شاطر دانش آموز نیســت، لااقل بارِ 
خاطرش هم نباشــد. ســخنان وزیر تازه به کرسی نشســته وزارت متبوع نیز 
تاکنون بســیار ناامیدکننــده و دور از انتظار بوده و همچنــان تکرار مکررات 
ملال آور و بیهوده ســال های گذشــته در زمینه معضلات تربیتی و پرورشی 
اســت. گویا جناب وزیر شناختی از نســل «Z» ندارد و همچنان در امیدهای 
دور و دراز دهه ۶۰ خورشــیدی ســیر می کند. آقای وزیر من در آن ســال ها 
دانش آمــوزی دبیرســتانی بودم و حالا در آســتانه بازنشســتگی ام، اوضاع 
دنیــا بر مداری دیگــر می گردد. دختــران مــا آرزو و آیناز، آرزوها داشــتند. 

فرجام ایشان این احوال تلخ تر از زهر نبود.
چنان که به نیکی نظری بر این رویدادهای دهشــتناک و اندوه بار بیندازید، 
بــه یقین درمی یابیــد که حال اجتماع خوب نیســت و روانش نژند اســت. 
باید اندیشــه و چاره ای کرد یا آنکه تنها نظاره کرد شــب ها و روزها را در پی 

بی ثمری و کِرختی.

شهردار تهران از شورای شهر برای ورود زباله های شهر ساری تذکر گرفت

تهران میزبان زباله های همسایه

یادداشت یادداشت

جامعهجامعه

شــرق:  کوه زباله های آرادکوه یکــی از چالش های قدیمی تهران 
اســت. قرار بود مرکز پردازش زباله از این نقطه جابه جا شود، اما 
به تازگی رســانه ها از ورود زباله های شهر ساری به این مرکز خبر 
داده اند. ماجرا از آنجا آغاز شــد که خبرگزاری تســنیم تصاویری 
از ورود کامیون های حمل زباله به آرادکوه با پلاک ســاری منتشر 
کرد. در این گزارش تأکید شــده بود که با توجه به گســترش مرکز 
پســماند آرادکوه از یک ســو و گســترش شهرنشــینی در بخش 
کهریزک شهرستان ری از سوی دیگر، فاصله مرکز دفع پسماند با 
محل زندگی مردم کاهش یافته است و مردم این منطقه روزانه با 
مشکلاتی مانند انتشار بوی نامطبوع، افزایش حشرات و حیوانات 
موذی، ریزش شــیرابه در معابــر و خیابان هــا و همچنین ایجاد 
کارگاه های غیرمجاز تفکیک پســماند و وجــود اتباع به ویژه اتباع 
غیرمجاز مواجه هســتند. در این گزارش هشدار داده شده بود که 
درهای آرادکوه به  روی زباله های دیگر استان ها نیز باز شده است.

بررســی اخبار شهر ســاری هم نشــان می داد که نایب رئیس 
شورای شهر ساری در روزهای ابتدای آبان ماه اعلام کرده که مقرر 

شده است زباله شهر ساری به زباله سوز تهران منتقل شود.
رضا محمدی، رئیس سازمان مدیریت پسماند شهر تهران هم 
در گفت وگو با خبرگزاری مهر رســما انتقال پسماندهای ساری به 
تهــران را تأیید کرده و گفته بود: مدتی اســت که مرکز دفن زباله 
در ســاری دچار بحران شــده و شــیرابه حاصل از آن باعث بروز 
مشکلات زیســت محیطی شده اســت. تا ۱۰ روز زباله های ساری 
با کامیون به تهران منتقل و در آرادکوه دفن می شــوند تا دستگاه 
زباله سوز این شــهر که در مرز پیشرفت فیزیکی ۹۸ درصد است، 
آماده بهره برداری شــود. روز گذشته هم مهدی چمران اعلام کرد  
تنها چند روز تهران میزبان زباله های ســاری بــوده و میزان زباله 
هم نیمی از تولیــد زباله یک روز تهرانی هاســت. او توضیح داد: 
این مســئله چند روز قبل مطرح و گفته شــد به دلیل اینکه آنجا 
در نصب دستگاه زباله سوز مشکلاتی وجود داشت، قرار شد چند 
روز به طور اســتثنا زباله ها به تهران آورده شود که البته تمام شده 
و دیگر ادامه ندارد. اما ســوده نجفی، عضو هیئت رئیسه شورای 
شهر تهران، به خونسردی چمران با ورود زباله های ساری به تهران 
برخورد نکرد. رئیس کمیته سلامت شورا با نقد عملکرد مدیریت 
پسماند در تهران به شهردار تذکر داد:  زباله های یکی از شهرهای 
شــمال کشور یعنی شهر ساری به صورت روزانه در حجم درخور 
 توجهی به آرادکوه منتقل می شــود که شهرداری تهران و شورای 
شــهر ســاری نیز این موضوع را تأیید کرده اند. این انتقال زباله از 
شهری به تهران در حالی انجام می شود که آرادکوه در حال حاضر 
مشــکلات زیست محیطی زیادی برای شــهروندان شهرستان ری 
ایجاد کرده و قرار بود این ســایت پسماند به محل دیگری منتقل 
شود، اما امروز نه تنها این موضوع انجام نشده است، بلکه ما شاهد 

ورود زباله های شهری دیگر به این مرکز هستیم.
نجفی ادامه داد: به شــهرداری تذکــر می دهم که این انتقال 
زباله به روندی برای انتقال زباله های دیگر شــهرها تبدیل نشود و 
هر چه سریع تر برای جلوگیری از افزایش مخاطرات زیست محیطی 
شهروندان شهر ری این انتقال را متوقف کنند. عضو هیئت رئیسه 
شورای شهر تهران تأکید کرد: سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
تهران به جای رفع مشــکل پســماند دیگر شــهرها، بهتر اســت 
مشــکلات پســماند شــهر تهران را رفع کند که به گواه وضعیت 

موجود در سطح شهر، عملکرد مناسبی نداشته است.

چالش های امنیتی مرتضی گرد برای تهران
روز گذشــته در صحــن شــورای شــهر تهــران یک فوریــت 
لایحه ای بررسی شــد که تهران را وسیع تر از گذشته کند و برخی 
ســکونتگاه های حاشــیه ای مانند مرتضی گرد، صالح آباد غربی و 
شــرقی و رسالت به محدوده شهر تهران اضافه شود. اما اعضای 
شــورا با فوریت ایــن لایحه موافقــت نکردند. ابتــدا حمیدرضا 
صارمی، معاون شهرســازی و معماری شــهرداری تهران، با بیان 
اینکه تغییرات سریع جمعیتی باعث شده سکونتگاه هایی اطراف 
تهران شــکل بگیرد، گفت: موضوعی که وجود دارد، این اســت 
که مرتضی گرد در توابع بخش آفتاب شهرســتان تهران در حریم 
منطقه ۱۹ واقع شــده و بر اساس آخرین سرشماری، جمعیت آن 
۶۲ هزار نفر و مســاحت آن ۱۰۱ هکتار است. رسالت نیز ۵۲ هزار 
نفر جمعیت دارد. مهدی چمران هم در دفاع از فوریت این لایحه 
گفت این موارد که ذکر شــد، روستا نیستند و با جمعیت ۶۰ هزار  
نفری شهر محسوب می شوند  که متأسفانه تمام مشکلات شان بر 
شهر تهران تحمیل می شــود و مسائل و مشکلات جدید و تازه ای 
نیســتند. او افزود: زمانی کــه آقای قالیباف شــهردار تهران بود، 
تصمیم گرفته شــد تا به این موضوع رســیدگی شود اما در همان 
زمان هم شــهردار با این موضوع مخالفــت و تأکید کرد تخریب 
ساخت وسازها عملی نمی شود و حکمی که در این باره صادر شده 
بود، لغو شــد و حالا دیگر نمی توان مشکلات مرتضی گرد را حل 
کرد. متأسفانه مشکلات آنجا نیز به تهران تحمیل می شود، اما ما 
چاره ای نداریم. اگر رها شود، تهران دیگری در آنجا شکل می گیرد. 
اگــر در همــان زمان  مدیریــت لازم در این باره انجام می شــد و از 
ساخت وسازهای غیر مجاز جلوگیری می شد، این اتفاق نمی افتاد . 

مسئله مرتضی گرد حاصل تقسیمات نادرست کشوری است. دیگر 
نمی شود برای آن کاری کرد. این موضوع درباره دیگر موارد مانند 
قیامدشت نیز صادق است. چمران ادامه داد: این لایحه در صورت 
اجرا به نفع شــهر تهران خواهد بود. با توجــه به اینکه موضوع 
مهمی است، باید بررسی های لازم از طریق مشاوران انجام شود. 

بنده موافقم که با شرایطی این الحاق انجام شود.
امــا ناصر امانی، عضو کمیســیون برنامه و بودجه شــورا، در 
واکنش بــه یك فوریت این لایحه، در قالب پیشــنهادی بیان کرد: 
معنای این لایحه آن است که ما در حال بزرگ   کردن تهران به شکل 
افقی و افزودن به جمعیت آن هســتیم. منطقه ۱۹ درحال حاضر 
کشــش همین تعداد جمعیت، محله و  نواحی را ندارد. آلودگی 
هوا، تراکم جمعیت، ساخت وســاز غیرمجاز، کمبود سرانه ها، سد 
معبر و... ازجمله مشکلات عدیده این منطقه است و حالا ما چهار 
محله دیگر هم به آن اضافه می کنیم. این موضوع نیاز به بررسی 
دارد. اگر قرار اســت این اتفاق بیفتد، یک منطقه جدید با خلازیر، 
مرتضی گرد، صالح آباد شــرقی و غربی و رسالت ایجاد کنیم. این 
اتفاق تبعات سنگین برای منطقه ۱۹، تهران و جنوب پایتخت دارد. 
آنجا کشش این بار سنگین را ندارد. طبق لایحه، شهرداری موظف 
اســت از زمان ابلاغ این مصوبه ظرف شش ماه مطالعات طرح را 
انجام دهد. اگر همین امروز تصویب کنیم، نرخ ساخت وســازهای 
غیرمجاز تا تأیید نهایی آنجا افزایش پیدا می کند. با در نظر گرفتن 

این موضوعات رأی دهید.
مهــدی اقراریــان، رئیس کمیتــه نظــارت و حقوقی، ضمن 
مخالفت بــا فوریت لایحه گفــت: این مســئله از اهمیت بالایی 
برخوردار است و باید سر فرصت با قید فوریت بررسی شود؛ چراکه 
یک فوریت معنا و مفهومی دارد و باید برای آن زمانی تعیین شود. 
باید واقعیت را بپذیریــم. با الحاق این منطقه به تهران، قیمت ها 
در آنجا تغییر خواهد یافت. ذی نفعانی در آنجا وجود دارند که با 
اطلاع از موضوع اقدام به خریداری و نگهداشت زمین کرده اند که 
در صــورت الحاق آن به تهران قیمت ها را افزایش دهند. بنابراین 

درخواست می شود این موضوع نیز بررسی شود.
مســئله دیگری که حائز اهمیت اســت مربوط بــه ناحیه ۳ 
منطقــه ۱۹ تهران (خلازیر) اســت؛ اتفاقاتی در آنجــا رخ داد که 
باعث تلخ کامی شــد و بعد از این اتفاق هیچ اقدامی انجام نشد و 
آن منطقه رها شــد و ساخت وسازهای غیرمجاز همچنان در آنجا 
ادامه دارد و این به معنای ناتوانی شهرداری در انجام مأموریت ها 
و تکالیف خود بر اســاس قانون اســت. درخواست می شود برای 
موضوع چاره ای اساســی اندیشــیده شود و اگر مســئولان در این 
خصوص دغدغه دارند، جلساتی برگزار کرده و موضوع را بررسی 
کنند. مهدی عباســی، رئیس کمیســیون شهرســازی و معماری 
شــورا نیز بــا بیان اینکــه آنچه برای مــا نگرانی ایجــاد می کند، 
مرتضی گرد اســت، گفت: مرتضی گرد، مسئله اصلی شهر تهران 
اســت و نمی توان از آن چشم پوشــی کــرد. ما در مــورد الحاق 
صحبت نمی کنیم، اما باید بدانیم اگر مشــکلات آن را مهار نکنیم   
ساخت وســاز در آن تداوم یافته و چالش های آن روز به روز بیشتر 
می شــود. وی افزود: نیمی از جمعیت مرتضی گرد اتباع هســتند 
که سالیان سال در آنجا زندگی می کنند. مرتضی گرد به زلزله های 
آنچنانی نیاز ندارد و ممکن است با یک توفان سهمگین فرو بریزد. 
اختیارات محلی به نمایندگان و شــورای محلی واگذار شده است 
که محدودیت هایی برای تعامل دارند. عباسی با اعلام اینکه ما هم 
می دانیم الحاق مرتضی گرد چیزی جز دردســر برای تهران ندارد، 

گفت: باید با ملاحظه تمام جزئیات درباره آن به نتیجه رسید.

۴ تذکر به زاکانی؛ فاکتور پوسترهای تبلیغاتی به شورا نرسید
در جلسه روز گذشته، مهدی اقراریان، عضو کمیسیون نظارت 
و حقوقی شــورا، به چهار تذکر مهم خود که در ارتباط با مســائل 
مختلف شــهرداری و مدیریت شهری بود، پرداخت و به موضوع 
تفاهم نامه های مالی مربوط به پروژه های شهرداری تهران اشاره 
کرد و گفت: کمیســیون نظارت شــورا تفاهم نامه هایی به ارزش 
۱۳ میلیارد یورو دریافت کرده و این تفاهم نامه ها در حال بررســی 
هســتند که نتیجه بررسی ها به زودی در صحن شورا اطلاع رسانی 
خواهد شــد. اقراریــان دومین تذکر خود را بــه موضوعی مالی و 
تبلیغاتی اختصــاص داد. او در این خصــوص به اظهار نظر یکی 
از اعضای شــورا درخصوص چاپ پوســترهای انتخاباتی زاکانی، 
شــهردار تهران، در چاپخانه همشهری اشــاره کرد و از شهرداری 
خواست مستندات پرداخت هزینه های این چاپ را به شورا ارسال 
کند. وی در بیان دلایل این درخواســت، افزود: روزنامه همشهری 
که این پوسترها را چاپ کرده، زیرمجموعه شهرداری تهران است 
و باید شــفافیت درخصوص هزینه های این تبلیغات وجود داشته 
باشد. او همچنین خواستار آن شد که ستاد دکتر زاکانی مستندات 
لازم را برای بررسی بیشتر این موضوع ارائه دهد تا شائبه ها در این 
زمینه برطرف شود. سومین تذکر اقراریان مربوط به واگذاری های 
سازمان فرهنگی-هنری شــهرداری تهران بود. او از گزارش هایی 
که به دســتش رســیده بود، مبنی بر واگذاری هایی خارج از روال 
قانونی و بدون رعایت تشریفات صحیح در شهرداری، سخن گفت 
و این موضوع را یکی از دغدغه های مهم خود برشــمرد. اقراریان 

با بیان اینکه چنین واگذاری هایی می تواند مشکلاتی ایجاد کند، از 
مسئولان شهرداری خواست این موضوع را پیگیری کرده و گزارشی 
دقیق و مستند از این واگذاری ها به شورا ارسال کنند. او تأکید کرد 
که بررسی دقیق گزارش ها برای شفاف سازی و جلوگیری از فساد 

احتمالی ضروری است.

خط کشی های زرد همت شفاف سازی شوند
ساکنان غرب تهران این روزها با خط  کشی های زردی در بخشی 
از بزرگــراه همت مواجه شــده اند؛ خطوطی که مدیران شــهری 
می گویند قرار است در پیک ترافیک صبحگاهی و عصرگاهی تنها 
خودروهای عمومی از آن تــردد کنند و در گام بعدی خودروهای 
پرسرنشین. به  گفته کارشناسان ترافیک، نظارت دقیق و هوشمند 
اصل اجــرای موفق این طرح اســت و در صــورت فراهم نبودن 
دوربین هــای هوشــمند، اجرای آن با شکســت روبــه رو خواهد 
بــود. درحال حاضر پلیس می گوید بیــش از نیمی از دوربین های 
پلاک خــوان تهــران فرســوده و خاموش اســت و تــا زمانی  که 
دوربین های جدید به تهران نیاید به نظر نمی آید این طرح چندان 
شدنی باشد. ناصر امانی، عضو شــورای شهر تهران، درخصوص 
این موضوع در صحن شورای شــهر تذکر داد و گفت:  چند روزی 
اســت مسائلی درباره بزرگراه شهید همت مطرح می شود. برخی 
رســانه ها هم با ما تماس گرفتند و بنــده گفتم اطلاعی ندارم، اما 
در صحن شــورا تذکر می دهم. ظاهرا مدیران شهری می خواهند 
در بزرگراه شهید همت طرح HOV اجرا کنند. یک خط ویژه برای 
تردد خودروهای پرسرنشــین ایجاد کنند و اجازه تردد خودروهای 
تک سرنشــین را در آن خط ندهند. او ادامه داد: گفتند قرار اســت 
پولی شــود که معاون شهردار این موضوع را تکذیب کرد. اما یک 
نگرانی وجود دارد؛ این طرح را ما آن زمان فقط برای خط بی آ رتی 
در بزرگراه بسیج ایجاد کردیم و باعث شد ترافیک سنگینی در طول 

بزرگراه ایجاد شود و موجب اعتراض و نارضایتی شهروندان شد.
امانی گفت: مــن نمی دانم کمیســیون حمل ونقل و  ترافیک 
شــهرداری تهران آیا ابعاد این مسئله را سنجیده است یا نه! قرار 
است طرح را به شکل پایلوت اجرا کنند و بزرگراه همت، ظرفیت 
اجرای طرح پایلوت را ندارد. اگر قرار باشــد پایلوت اجرا کنند، باید 
در نقطه ای که ترافیک کمتر و شــرایط بهتر است، اجرا شود. باید 
کمیسیون حمل ونقل و ترافیک ابعاد آن را بررسی و اطلاع رسانی 
شفاف کنند که واقعا قرار است چه اتفاقی بیفتد؛ چون مدیرعامل 
ســازمان حمل ونقل و  ترافیک یک نکته را مطــرح کردند، رئیس 
اداره تصادفات راهور قسمت دیگر و معاون حمل ونقل ترافیک نیز 
ابعاد دیگری گفتند. البته همه یک  موضوع را گفتند، اما با ادبیات 

متفاوت. این موضوع باید شفاف سازی شود.

هشدار به انحلال پرحاشیه
هفته گذشــته  موضوع انحلال پنهانی مؤسســه فناوران شهر 
تهران در صحن شــورای شهر تذکر داده شــد. کمیسیون برنامه و 
بودجه شورای شهر تهران هم این انحلال را بررسی کرد. بر اساس 
خبر منتشرشــده، این موضوع در دو بخش مورد بحث قرار گرفته 
و با توجه به اینکه اساســنامه مؤسسه فناوران شهر توسط شورای 
شــهر تصویب نشده و در ماده ۲۰ آن اشاره شده که انحلال شرکت 
با نظر مجمع شرکت انجام می شود ، تصمیم برای انحلال یا ادامه 

کار بــر عهــده شــرکت خواهد 
بود. روز گذشــته حبیب کاشانی، 
خزانه دار شــورای شــهر تهران، 
بــه موضــوع انحلال مؤسســه 
فناوران شــهرداری تهران اشاره 
کرد و از شــایعات موجود در این 
خصوص انتقاد کــرد. وی تأکید 
کرد برخی افراد در تلاش هستند 
تا با ایجاد شایعات، نظم موجود 
در شــهرداری را برهــم بزنند و 
منافع خود را دنبال کنند. مؤسسه 
فنــاوران کــه به مدت ۲۰ ســال 
در حال خدمت رســانی اســت، 
بازی های سیاســی  قربانی  نباید 
شــود.  بی اســاس  شــایعات  و 
کاشــانی از مســئولان شهرداری 
خواست در این مدت باقی مانده 
از دوره شــورا، از انتشار شایعات 
و دامــن زدن به تفکــرات منفی 
جلوگیــری کنند و بر شــفافیت 
تصمیمــات و اقدامــات تأکیــد 
کنند. وی افزود: در این ۲۵۳ روز 
باقی مانده، لازم اســت همکاران 
ما در شهرداری با دقت بیشتری 
عمل کنند تا هیچ گونه شایعه ای 
نتوانــد بــر عملکرد شــهرداری

 تأثیر منفی بگذارد.

غــرب  ســاکنان 
تهــران ایــن روزها با 
خط  کشــی های زردی 
بزرگراه  از  بخشــی  در 
شده اند؛  مواجه  همت 
خطوطی کــه مدیران 
می گوینــد  شــهری 
قــرار اســت در پیک 
صبحگاهی  ترافیــک 
تنهــا  عصرگاهــی  و 
عمومی  خودروهــای 
از آن تــردد کنند و در 
خودروهای  بعدی  گام 
بــه  پرسرنشــین. 
کارشناســان   گفتــه 
نظــارت  ترافیــک، 
هوشــمند  و  دقیــق 
اصــل اجــرای موفق 
این طرح اســت و در 
صــورت فراهم نبودن 
هوشمند  دوربین های 
شکست  با  آن  اجرای 

روبه رو خواهد بود

محمد هادی جعفرپور

روزنامه نگار و دانشیار دانشگاه
فرشاد قوشچی

چالش های مرتضی گرد برای تهران؛  خانه هایی که با یک توفان ویران می شوند
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